
رش�د مواليد س�وم و چه�ارم، روند كاهش�ي تولد 
فرزند اول و دوم يكي از مهم ترين موضوعاتي است 
كه طي روزه�اي اخي�ر و در ميان آمارهاي�ي كه در 
خصوص موضوع جمعيت ارائه مي شود جلب توجه 
مي كرد؛ آم�اري كه بي تردي�د از جوان�ب گوناگون 
قابل بررس�ي اس�ت. در كنار اين آمار ديگري كه از 
س�وي وزارت بهداش�ت در موضوع جمعيت اعلام 
شده كند شدن شيب كاهشي جمعيت است. صالح 
قاسمي، دبير مركز مطالعات راهبردي جمعيت اين 
افزايش درصد مرتبه ولادت س�وم به ب�الا به معني 
بهبود شاخص هاي جمعيت شناختي نيست. وي در 
مواجهه با اين آمار معتقد است وقتي كارشناسانه تر 
به آن نگاه مي كنيم، در مي يابيم ن�ه فقط نگراني ها 
در موض�وع كاهش جمعي�ت حل نش�ده بلكه طي 
دو، س�ه س�ال آينده و ب�ا پايان س�ن ب�اروري دهه 
ش�صتي ها،  روند كاهشي تولدها با ش�يب تندتري 
ادام�ه خواهد ياف�ت. آنچ�ه در پي مي آي�د حاصل 
گفت وگوي ما با اين پژوهشگر حوزه جمعيت است. 

جناب آقاي قاس�مي طب�ق آخرين آمار 
اعلامي از س�وي وزارت بهداشت شتاب 
كاه�ش ن�رخ رش�د جمعيت كش�ور كم 
شده است. از سوي ديگر طبق آمارها تولد 
فرزندان س�وم و چهارم با رشد معناداري 
همراه بوده است. تحليل شما از اين مسئله 

چيست؟
در دو سال گذشته ما تغيير را در س��طح تولد فرزندان 
دوم، سوم، چهارم و پنجم ش��اهد بوديم. به عبارتي در 
مرتبه ولادت س��وم، چهارم و پنجم با افزايش درصدي 
روبه رو بوديم كه معني آن اين است  تعداد فرزنداني كه 
سوم، چهارم و پنجم خانواده بودن افزايش داشته اند. اين 
خبر خوبي است و مفهومش اين است كه تابوي داشتن 
فرزند سوم، چهارم و پنجم شكسته است. به عبارت ديگر 
داشتن فرزند سوم به بعد سنت شكني نيست و ضد ارزش 
محسوب نمي شود و جامعه به شدت با آن مقابله نمي كند 
و اين پيام خوبي است كه صد البته محصول مجموعه اي 

از كنشگران حوزه جمعيت است. 
آيا اين كاهش ش�تاب و افزاي�ش مواليد 
در گروهي خاص با اج�راي قانون جواني 

جمعيت در ارتباط است؟
اين هم مي توان��د محصول قانون باش��د و هم محصول 
فعاليت هاي گروه هاي مردمي و گفتمان هاي اجتماعي 
اين حوزه مي تواند باشد. علاوه بر اين مي تواند محصول 
اقدامات فرهنگي رس��انه اي برخي از دستگاه ها و البته 
محصول پرداختن به موضوع جمعيت در بين نخبگان 
و در بين گروه تحصيلكردگان و دانش��گاهي ها باشد. به 
نظر مي رسد كه مسير باز شدن گره هاي ذهني جامعه 
آغاز شده  و گفتماني شكل گرفته اس��ت كه اين كمك 
شاياني به ما خواهد كرد تا اين الگو تغيير كند. اينها همه 
خبر خوبي است، اما بايد توجه داشت  اولاً اينگونه نيست 
كه اين فقط محصول قانون باش��د. برخي از نمايندگان 
مجلس به ش��دت علاقه مندند تا اين را به نفع خودشان 
مصادره   و  اينطور اعلام كنند كه اين تغيير صرفاً محصول 

وضع قانون است. 

چرا ؟ 
مي خواهند بگويند اين يعني 
توفيق قانون،  يعني كش��ور 
مديون مجلس و تيمي است 
كه در مجل��س قانونگذاري 

كرده اند. 
يعن�ي ش�ما معتقد به 
اثرگذاري قانون جواني 
جمعيت در اين كاهش ش�يب كاهش�ي 

تولدها نيستيد؟ 
ما مي گوييم حتماً قانون هم سهمي از اثر در تغيير الگوي 
فرزندآوري را داشته اس��ت، اما همه اين تغيير سهم اثر 
قانون نيست! ما از كساني كه در مجلس تلاش كردند تا دو 
سال پيش اين قانون تصويب شود، ممنونيم، اما اينگونه 

نيست كه همه چيز محصول تلاش هاي آنها باشد. 
پس اين تغيي�ر در الگوي فرزن�د آوري را 

محصول چه فعاليت هاي مي دانيد؟
 گروه هاي مردمي در اين زمينه فعاليت هاي بسيار جدي 
كردند. گفتمان اجتماعي، طبقه نخبگاني در اين حوزه 
و فعاليت برخي از رسانه ها نكته مهمي است كه در ابتدا 
بايد به آن توجه داشته باشيم. نكته مهم ديگر اينكه اين 
افزايش درصد مرتبه ولادت سوم به بالا به معني بهبود 

شاخص هاي جمعيت شناختي نيست. 
پس اگر به تعبير ش�ما رش�د ولادت هاي 
فرزند سوم به بعد نشانه بهبود شاخص هاي 
جمعيتي نيست،  پس اين آمار چه تحليلي 

به ما مي دهد؟
 همزمان كه ما مي گوييم درصد تولد بچه هاي س��وم، 
چهارم و پنجم افزايش پيدا كرده  اس��ت، همزمان هم 

شاهد شاخص كاهش تعداد تولدهاي كل كشور هستيم. 
يعني روند كاهش تعداد تولدهاي كل كشور همچنان 
ادامه داشته است. از س��ال ۱۳۹۴ كه ما به آمارها نگاه 
مي كنيم تا امروز، ش��اهد كاهش بيش از نيم ميليون 
تولد بوده اي��م. اين خيلي معنا دار اس��ت. حتي همين 
سال ۱۴۰۲ نسبت به سال ۱۴۰۱ بيش از ۱5، ۱6هزار 
كاهش در تولدها را تجربه كرده ايم و اين يعني شاخص ها 
همچنان كاهشي است. با اين توضيحي كه دادم در واقع 
ما مي گوييم اين اتفاق، اتفاق خوبي اس��ت كه درصد 
تولد مرتبه ولادت س��وم به بالا افزايشي بوده است، اما 
در مجموع تعداد تولدها كاهشي اس��ت. پس در واقع 
نمي توانيم بگوييم كه ش��اخص ها بهبود پيدا كردند و 
شرايط ما بهتر شده است. همانطور كه عرض كردم در 
سال ۱۴۰۲ نسبت به ۴۰۱ بيش از ۱5 هزار كاهش تولد 
داشته ايم. پس به نظر مي رسد  نمي توانيم به اين زودي 
قضاوت كنيم كه قانون يا ساير گفتمان ها و رسانه ها تأثير 

مثبت داشته اند. 
با عنايت به تحليلي كه داشتيد،  پيش بيني 

شما از آينده جمعيتي كشور چيست؟
 اميدوارم چيزي كه من فكر مي كنم اش��تباه باشد، اما 
تصور بنده اين اس��ت كه اين كاهش شيب نزولي تعداد 
تولدها بيش از آنچه  تأثير قانون يا تأثير برخي فعاليت هاي 
اجتماعي باشد، دو علت ديگر دارد. يكي اينكه خانم هاي 
دهه شصتي كه از سن باروري خارج مي شوند،  از آخرين 
فرصت هاي باروري شان استفاده مي كنند و بعضاً صاحب 
فرزند مي شوند كه اين خودش يك تعداد فرزند را به آمار 
ما اضافه مي كند. به علاوه آن يك تعداد خانم هايي را هم 
داريم كه در دوره كرونا تصميم داش��تند صاحب فرزند 
شوند، اما نگراني هاي ناشي از كرونا اين تصميم را به تأخير 

انداخت و طي يك سال گذشته و فروكش فضاي كرونا 
افزايش تولد  محقق مي شود. اين دو عامل باعث شده است 
كه شيب كاهش تعداد تولدها كمي كمتر شود. نه اينكه 

متوقف يا افزايشي شده باشد. 
و اين ممكن اس�ت بدين معنا باشد كه ما 
دوباره با روند كاهشي تولدها مواجه شويم 

و شيب كاهش شدت بگيرد؟
بله؛  من پيش بيني مي كنم بعد از دو، سه سال ما دوباره 

شاهد كاهش تندتر تعداد تولدها باشيم. 
چرا؟

 علتش همين چيزي است كه عرض كردم، چراكه دهه 
شصتي ها كاملاً از سن باروري خارج مي شوند و تولدهاي 

به تأخير افتاده كرونا هم محقق و تمام مي شود. 
ب�ا اي�ن توضي�ح آي�ا الان مي توانيم در 
سياس�ت هاي جمعي�ت اع�لام موفقيت 

كنيم؟
 قطعاً نمي توانيم ! در سياست ها و قوانين اين شكلي به نظر 
مي رسد كه تغيير اعداد و ارقام و اين فراز و فرودها را بايد 
در بازه هاي زماني بلند مدت تر ببينيم، نه اينكه در يك 
سال دو سال! اگر تعداد تولدها تغييراتش شيب كمتر و 
بيشتري پيدا كرد، نبايد فوراً اين را موفقيت يا حتي عدم 
موفقيت سياس��ت ها بدانيم، بنابراين پيشنهاد مي كنم 
دوس��تاني كه گاهي اينگونه آمارها را منتشر مي كنند، 
كمي دقت كنند و كمي دقيق تر و علمي تر صحبت كنند 
و ارتباطشان را با كارشناسان بيشتر كنند تا دچار تحليل 
غلط نشوند، چراكه تحليل غلط آنها را به سمت اشتباهات 

بيشتر، راهبردها و تصميمات غلط مي برد. 
كاهش ۴هزار ميليارد توماني بودجه قانون 
جواني جمعي�ت نكته اي اس�ت كه خانم 

محمد بيگي مطرح كرده اند. اين مس�ئله 
چقدر مي توان�د بر اجراي قان�ون جواني 
جمعيت و اص�لاح روند جمعيتي كش�ور 

مؤثر باشد؟
 در حوزه اجراي قانون همان گونه كه اش��اره داشتيد، 
متأسفانه در همين دو سال گذشته عدد اسمي قانون 
و اعتبارات بودجه قان��ون جواني جمعيت كاهش پيدا 
كرده است. ما در سال ۱۴۰۱ قرار بود ۱۰/5 همت بودجه 
داشته باشيم كه محقق نشد. ۱۴۰۲ قرار بود اين بودجه 
بيش از ۷ همت باشد كه باز هم محقق نشد. در ۱۴۰۳ 
هم قرار اس��ت 6/5 همت بودجه براي جواني جمعيت 
اختصاص داده ش��ود تا امروز كه پايان ارديبهشت ماه 
است، اين محقق نشده است  و من پيش بيني مي كنم 
تا پايان سال هم همچون سال هاي گذشته كمتر از ۱۰ 
درصد اين بودجه محقق خواهد شد. اين مي دانيد يعني 
چه؟ يعني درست است كه ما مي گوييم كاهش ۴هزار 
ميليارد توماني بودجه جواني جمعيت، اما صرف نظر از 
عدد و رقمي كه مصوب مي شود، همان عدد و رقمي هم 
كه كم شده محقق نمي شود. طي سه سال گذشته هيچ 
كدام از اين اعداد و ارقام محقق نش��ده اند و تخصيص 
داده نشدند. بر اين اس��اس چه فرقي مي كند كه روي 
كاغذ چه عددي نوش��ته ش��ود؛  6 همت يا ۱۲ همت! 
با اين توضيح فك��ر مي كنم گره اصل��ي قانون جواني 
جمعيت در س��ازمان برنامه و بودجه است. چندين بار 
هم ما اين را گفتيم تذكر داده ايم و رس��انه اي كرديم و 
بنده در برنامه تلويزيوني به صراحت اعلام كرده ام كه 
خود رئيس جمهور بايد پاسخگو باشد و كار از معاونين 
رئيس جمهور و وزرا گذشته اس��ت، اما متأسفانه هيچ 
اتفاقي نيفتاده  اس��ت. نفر اول و رياست سازمان برنامه 
بودجه متأسفانه به رغم اظهارات خودش و به رغم ادعاي 
اينكه اين موضوع جمعيت خيلي موضوع مهمي است، 
كوچك ترين اولويتي به موض��وع جمعيت نمي دهد، 
بنابراين قان��ون و بودجه هم محقق نمي ش��ود و اين 
يعني شخص رئيس جمهور هم موضوع را به طور جدي 
پيگيري نمي كند كه اگر مي كرد طي دو سال گذشته 

بايد تذكري جدي به رئيس سازمان برنامه مي داد. 
پس از نگاه ش�ما گره اصلي اجراي قانون 
جواني جمعيت در سازمان برنامه و بودجه 

است؟
بله؛  من فكر مي كنم گره اصلي اجراي قانون در سازمان 
برنامه و بودجه است. البته در كنار سازمان برنامه و بودجه 
يك گره ديگري هم داريم. ما بارها گفته ايم غير از لايحه 
اقتصادي بايد فرهنگ و نگرش هم اصلاح شود و اين كار 
رسانه ملي و يك سري فضاهاي رسانه اي و هنري است. 
كارهاي سينمايي، مجموعه هاي نمايشي، مستندها و 

توليدات كوتاه و غيره. 
جاي اصلي اينها در رس��انه اس��ت. گره اصلي باز شدن 
گره هاي ذهني مردم در حوزه فرهنگ و رسانه و در نگرش 
است. مسئوليت اين تغيير نگرش براي فرزندآوري هم 
در سازمان صدا و سيماست. اگر من بخواهم دو موضوع 
اصلي در پيش روي موفقيت سياس��ت هاي جمعيتي و 
قانون جواني جمعيت نام ببرم، مي گويم گره اقتصادي 
موفقيت اين قانون در سازمان برنامه و گره هنري رسانه 

آن در سازمان صدا و سيماست. 

آموزش و پرورش از عهده توزيع به موقع كارت امتحانات نهايي برنيامد

پتك»کارت«امتحاننهاييبرروحورواندانشآموزان

 رشد ولادت هاي فرزند سوم به بعد نشانه بهبود شاخص هاي جمعيتي نيست
گفت وگوي »جوان« با دبير مركز مطالعات راهبردي جمعيت

سالي كه نكوس�ت، از بهارش پيداست. امتحانات 
نهايي قرار ب�ود وضعيت را س�ر و س�امان دهد تا 
اس�ترس كنكور كاه�ش پي�دا كند، ام�ا خودش 
استرس دانش آموزان را بيشتر كرده است، چراكه 
دانش آموزان حتي پيش از برگزاري امتحاناتشان هم 
در گيرودار رفت و آمد به كافي نت، مدرسه و آموزش 
و پرورش مناطق هستند تا بلكه بتوانند كارتشان 
را بگيرند و از محل آزمون خود باخبر ش�وند. حال 
سؤال اينجاست آموزش و پرورشي كه توان توزيع 
به موق�ع كارت امتحانات نهايي ب�ه دانش آموزان 
را ندارد چگون�ه مي خواهد مقاب�ل مافياي كنكور 
بايستد و از دانش آموزان در مقابل آن حفاظت كند؟ 

نداشتن كارت ورود به جلسه آزمون امتحانات نهايي، 
بس��ياري از دانش آم��وزان را نگران كرده اس��ت. آنها 
علاوه بر استرس پاسخ به س��ؤالات امتحان نهايي كه 
در ورودشان به دانش��گاه تأثير زيادي دارد، حال بايد 
استرس نداش��تن كارت ورود به جلس��ه آزمون را هم 
تحمل كنند! كس��ي نمي داند اين مشكل از كجاست، 
چراكه مس��ئولان آموزش و پرورش توضيحي درباره 
آن نداده اند، اما عصر روز شنبه اعلام شده كه به دليل 
اين اختلال پيش آمده، امتحانات نهايي با تأخير برگزار 
مي شود. متأس��فانه بلبش��وي پيش آمده در برگزاري 
امتحانات نهاي��ي دانش آموزان و خانواده هايش��ان را 
كلافه و نگران كرده است.  فقط دو روز ديگر تا شروع ماه 
امتحانات مانده، اين در حالي است كه به دليل اختلال 
در س��امانه هاي وزارت آموزش و پرورش بس��ياري از 
دانش آموزان متقاضي شركت در امتحانات نهايي موفق 
به دريافت كارت ورود جلسه نشدند. آموزش و پرورش 
اعلام كرده كه خيال دانش آموزان از بابت ش��ركت در 
جلسات امتحان راحت باشد، چراكه حتي با شناسنامه 
هم امكان آن وجود دارد، اما كارت ورود به جلسه علاوه 
بر احراز هويت دانش آموزان؛ ح��اوي اطلاعات محل 
آزمون هم هست! اين يعني اگر در اين دو روز باقيمانده 
هم س��امانه هاي وزارت آموزش و پ��رورش با اختلال 
مواجه باش��د، عملًا دانش آموزان نمي دانند كه براي 

شركت در آزمون كجا بروند!

 دانش آموزان نگرانند
برخي از مخاطبان »جوان« پيام هاي گلايه آميزي را 
نسبت به توزيع نش��دن به موقع كارت هاي امتحانات 
نهايي فرستاده اند. يكي از آنها به نام عليرضا نوشته ا ست: 
»با روح و روان بچه ها و خانواده ها دارند بازي مي كنند 
امروز سامانه پيام داده كه شما مشمول كارت امتحان 
نمي باش��يد و باعث استرس ش��ديدي به ما و فرزندم 
شده اس��ت، وقتي هم با آم��وزش و پ��رورش تماس 

مي گيريم، هيچ كس پاسخگو نيست.«
يكي ديگر از مخاطبان نيز به نام مرتضي پيام داده است: 
» از س��اعت ۸ ش��ب ۲۷ ارديبهش��ت تا امروز ساعت 
۳/5 ش��ب با س��ايت كلنجار مي روم كه بالاخره وارد 
ش��دم، اما پيغام مي آيد كه تاكنون كارتي براي ش��ما 
صادر نشده)!(پس��رم از اس��ترس زياد دارد مي ميرد. 
اين همه بي تدبيري؟ چه كسي پاسخگوي اين شرايط 

پيش آمده است؟«
همچنين مخاطب ديگري به نام مريم نوشته اس��ت: 
»همچنان با كلي تلاش و زحمت وارد سامانه مي شوم، 
اما پيغام مي آيد كه حوزه امتحاني شما تعيين نشده، 
صبور باش��يد! ديگر چقدر صبور باش��يم؟ چه زماني 
قرار است سامانه درست ش��ود؟ فردا امتحانات شروع 

مي شود!«
 مسئولان آموزش و پرورش: نگران نباشيد!

پس از چند روز سكوت مسئولان آموزش و پرورش 
نسبت به اختلال در س��امانه امتحانات نهايي، روز 
شنبه محسن زارعي، رئيس مركز ارزشيابي و تضمين 
كيفيت نظام آموزش وپرورش گفت: »دانش آموزان 
نگران دريافت كارت ورود به جلسه آزمون نباشند و 
براي امتحانات آماده شوند. « او با بيان اينكه امكان 
دريافت كارت ورود به جلس��ه تا يك س��اعت قبل 
آزمون وجود دارد، اظهار داشت: »اگر دانش آموزي 
نتواند كارت ورود به جلس��ه خ��ود را دريافت كند، 
راه ح��ل جايگزين ب��راي احراز هوي��ت پيش بيني 

شده است.«
بنا به گفته مس��ئولان وزارت آموزش و پرورش امكان 
دريافت آدرس محل حوزه امتحانات از طريق مدرسه و 
واحدهاي سنجش مناطق وجود دارد و اگر دانش آموزي 

به هر دليلي نتواند كارت ورود به جلسه خود را دريافت 
كند، امكان احراز هويت با كارت شناسايي معتبر وجود 
دارد. با اين حال بسياري از دانش آموزان از اينكه بايد 
چند روز مانده به امتحانات نهايي دغدغه گرفتن كارت 
ورود به جلسه را داشته باشند، ناراحت و نگران هستند، 
چراكه دغدغه اصلي آنها نه مس��ئله احراز هويت بلكه 
بي اطلاعي از محل ح��وزه امتحاني اس��ت، خصوصاً 
حوزه هاي آزمون براي متقاضيان آزمون ترميم معدل 
كه در نقاط دورتري از محل سكونتش��ان قرار اس��ت 

آزمون دهند. 
 به مدارس و اداره آم�وزش و پرورش مراجعه 

كنيد!
بامداد روز ش��نبه نيز وزارت آم��وزش و پرورش طي 
اطلاعيه اي، مدرسه و ادارات آموزش و پرورش را محل 
اطلاع از حوزه آزمون دانش آموزان معرفي كرد. در اين 
اطلاعيه آمده دانش آموزان و متقاضيان عزيز ايجاد و 

ترميم سابقه تحصيلي:
۱- دانش آموزاني كه موفق ب��ه دريافت كارت ورود به 
جلسه نشده اند، از طريق مدرسه محل تحصيل خود از 

آدرس حوزه آزمون خود مطلع خواهند شد. 
بديهي اس��ت اين گروه از دانش آموزان صرف��اً با ارائه 

شناسنامه مي توانند در جلسه آزمون حضور يابند. 
۲- آن گروه از متقاضيان ايجاد و ترميم سابقه تحصيلي 
كه موفق به دريافت كارت ورود به جلس��ه نشده اند، با 
مراجعه به ادارات آموزش و پ��رورش مناطق، از محل 
حوزه آزمون خود مطلع خواهند ش��د و با ارائه مدرك 

شناسايي معتبر و عكسدار در حوزه حضور مي يابند. 
بر اس��اس اين اطلاعيه، جهت اط��لاع از محل حوزه 
امتحاني لازم اس��ت دانش آموزان به م��دارس خود و 
متقاضيان ش��ركت در آزمون هاي ترميم ب��ه ادارات 

آموزش و پرورش مناطق خود مراجعه كنند. 
 تغيي�ر زم�ان امتحان�ات روز ه�اي پايان�ي 

ارديبهشت!
ماجرا به همين جا ختم نش��د. ادامه اختلالات سامانه 
آموزش و پرورش موجب انتش��ار اطلاعيه ديگري از 
سوي آموزش و پرورش ش��د، عصر روز گذشته مركز 
ارزشيابي و تضمين كيفيت وزارت آموزش و پرورش از 

تغيير زمان اجراي آزمون روز اول پايه هاي دهم، يازدهم 
و دوازدهم خبرداد. در اين اطلاعيه آمده است: 

آموزش و پرورش همواره در پي ارتقای نظام آموزشي 
كشور است. در همين راستا، اجراي مصوبه تأثير قطعي 
سوابق تحصيلي دانش آموزان را همسو با تقويت كيفيت 
آموزش و بازگرداندن مرجعيت به كتاب درسي، معلم 
و  مدرسه و ايجاد ش��رايط نس��بتاً برابر براي راهيابي 
دانش آموزان مستعد به دانشگاه ها و مراكز آموزش عالي 
كش��ور مي داند. براي تحقق اين امر و اجراي مطلوب 
امتحانات نهاي��ي، از ابتداي امس��ال برنامه ريزي هاي 
لازم صورت گرفت، اما فرآين��د دريافت كارت ورود به 
جلسه در سامانه با مش��كل روبه رو شد. ضمن پوزش 
از يكايك دانش آموزان و اوليای گرامي آنها و در پاسخ 
به درخواس��ت مديران اجرايي حوزه ه��اي امتحاني 
در سراس��ر كش��ور، با هدف تمركز و ايجاد آرامش و 
جلوگيري از تضييع حق��وق دانش آموزان عزيز، زمان 
آزم��ون اول پايه هاي دهم، يازده��م و دوازدهم از ۳۰ 
و ۳۱ ارديبهش��ت به روز هاي بيست و هفتم، بيست و 
نهم و سي و يك خرداد موكول شد. بديهي است زمان 
و س��اعت همه امتحانات ديگر، مطابق تقويم اعلامي 

قبلي خواهد بود. 

اين اطلاعيه در حالي منتشر ش��ده كه دانش آموزان 
خودشان را براي امتحانات اوليه شان آماده مي كردند، 
اما حالا بايد بعد از گذشت حدود يك ماه، همان دروس 
را مجدد بخوانند و براي امتحان خودشان را آماده كنند. 

اين يعني فشار مضاعف بر دانش آموزان!
 دانش آموزان چوب اشكالات آموزش و پرورش 

را مي خورند
طبق مصوبه كنكوري شوراي عالي انقلاب فرهنگي، 
امتحانات نهايي از امسال در سه پايه دوره متوسطه دوم 
برگزار مي شود و همين موضوع استرس بسياري را به 
دانش آموزان تحميل كرده، حال اشكالات سامانه هاي 
آموزش و پرورش و موفق نش��دن براي دريافت كارت 
امتحانات، استرس آنها را دوچندان كرده است، حتي 
اطلاعيه ه��اي وزارت آم��وزش و پرورش ك��ه هر بار 
يك خبر جديدي داده نيز نتوانس��ته از ميزان نگراني 
دانش آموزان و خانواده هايش��ان بكاهد؛ موضوعي كه 
شايد روي نتايج امتحانات نيز اثرگذار باشد و در نمرات 
برخي از دانش آموزان تأثير منفي بگذارد؛ نمراتي كه 
تأثير زيادي در آينده آنها براي ورود به دانشگاه دارد، 
اما گويا قرار است اين بار نيز چوب اشكالات آموزش و 

پرورش را دانش آموزان بخورند!

زهرا چيذري 
  گفت وگو
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توضيحات موزه سينما درباره بازسازي
 كافه رستوران اين مجموعه +پاسخ جوان

تعميرات و بازسازي هم مجوز مي خواهد
پس از انتشار گزارش�ي با عنوان »س�اخت و س�از در روز روشن 
بدون مجوز شهرداري«، در صفحه 3 به تاريخ 25 ارديبهشت ماه، 
موزه س�ينما توضيحاتي را به دفتر روزنامه ارس�ال داشته است.

توضيحات موزه سينما به گزارش »جوان« به اين شرح است: »به دنبال 
انتشار گزارشي در پايگاه جوان آنلاين در مورخ ۲5 ارديبهشت با عنوان 
ساخت و ساز در روز روشن بدون مجوز شهرداري به اطلاع مي رساند كه 
يكي از وظايف اصلي مديريت موزه سينما نگهداري و ساماندهي اماكن 
و بناهاي اين مجموعه فرهنگي تاريخي است.  متأسفانه در سال هاي 
گذشته به حفظ و نگهداري كافه رستوران مستقر در موزه توجه كافي 
صورت نگرفته اس��ت و همين امر موجب ايجاد مشكلات بهداشتي و 
حتي زيست محيطي نيز شده بود، بنابراين تصميم گرفته شد  با پايان 
فعاليت بهره بردار فعلي اين كافه رس��توران و قبل از آغار فعاليت دور 
جديد بازسازي لازم و همچنين به روزرساني تجهيزات صورت گيرد.  
تأكيد مي شود كه هيچ ساخت و س��از جديد و تغيير كاربري در اين 
بخش صورت نگرفته و اقدامات لازم فقط در حد تعميرات و بازسازي 
است كه با هماهنگي شهرداري منطقه در حال انجام است.  لازم به ذكر 
است، كافه رستوران جديدي ساخته نشده است و همان بناي قبلي كه 
 حدود ۱5 سال در محوطه موزه سينما قرار داشته در حال تعمير است 
تا علاوه بر كافه رستوران محيط فرهنگي براي حضور هنرمندان باشد.  
گفتني است بيش از ۱۳۰ متر فضاي سبز موزه كه قبلًا در اختيار كافه 
بود، به فضاي عمومي باغ بر مي گردد كه مي توان از آن براي برگزاري 

نمايشگاه هاي فصلي از آن استفاده كرد.«
پاسخ جوان: بخشي از توضيحات موزه سينما درباره بازسازي كافه 
رستوران اين مجموعه، عجيب به نظر مي رسد، چراكه گفته مي شود 
اين ساخت و س��از يا همان بازسازي يك س��ازه قديمي با هماهنگي 
ش��هرداري منطقه در حال انجام اس��ت، اما هنگام انتش��ار گزارش 
»جوان«، ش��هرداري ناحيه ۷ منطقه ي��ك، از اين بازس��ازي اظهار 
بي اطلاعي كرده  و حتي گفته بود جلوي اين كار تا زمان اخذ مجوزهاي 
لازم نيز گرفته مي شود. حال ممكن اس��ت در حال حاضر مجوزهاي 
لازمه در دست مسئولان موزه سينما باشد، اما پيش تر بنابر اظهارات 
ش��هردار ناحيه، اين كار انجام نش��ده بود. از طرفي وقتي اطراف يك  
سازه حصار كشيده مي شود و بدون هيچ توضيح و اطلاع رساني قبلي، 
اقدامات ساخت و ساز انجام مي ش��ود، مراجعه كنندگان را با سؤالات 
بي جوابي مواجه  و آنها را نگران مي كند، نگران از بين رفتن درختاني 
كه در نزديكي اين سازه قديمي قد كشيده اند و ممكن است به قيمت 
پروژه كافه رستوران، آسيب جدي ببينند. بدون شك »جوان« از هر 
اقدامي كه منجر به نگهداري و ساماندهي اماكن و بناهاي اين مجموعه 

فرهنگي - تاريخي شود، حمايت مي كند. 

مهسا گربندي
  گزارش

مديريت بهتر قند خون 
با انسولين هاي نسل جديد 

يك فوق تخصص غدد گفت: مصرف انس�ولين هاي نس�ل جديد 
ب�ه مديريت بهت�ر قند خ�ون اف�راد ديابت�ي كم�ك مي كند كه 
نتيجه اي�ن اتفاق، ب�الا رفتن و بهب�ود كيفيت زندگي آنهاس�ت. 
محمدرضا مهاجري تهراني، فوق تخصص غدد گفت: ورود انسولين هاي 
نسل جديد به ايران ش��رايط را براي بالابردن كيفيت زندگي بيماران 
ديابتي بهتر كرده اس��ت. افراد مبتلا به ديابت نوع ۲ به نظارت منظم و 
درمان مداوم براي حفظ س��طح هدف قند خون و به همان اندازه مهم 

براي مديريت ديگر شرايط همراه با ديابت نياز دارند. 
وي اظهار داش��ت: در قرن بيست ويكم ش��اهد ورود چندين محصول 
آنالوگ انس��ولين و ارتقای رژيم هاي انسوليني در درمان ديابت نوع ۲ 
بوده ايم. با وجود اين، بسياري از بيماران مبتلا به ديابت تحت درمان با 
انسولين در كنترل مناسب قند خون ناموفق باقي مي مانند. اين ممكن 
است نشان دهنده درمان ناصحيح و بي توجهي به مصرف دارو و كنترل 
قند خون باشد، اما اين مسائل در بعضي موارد مي تواند ناشي از نگراني 
در مورد هيپوگليسمي )افت قند خون( باشد.  مهاجري تهراني درباره 
مزاياي انسولين هاي نس��ل جديد گفت: بيش از صد سال است كه از 
توليد اولين انس��ولين مي گذرد و كيفيت انسولين ها با گذر زمان بهتر 
نيز شده است. ابتدا منبع انسولين، حيواني بود و سپس انسولين هاي 
نوتركيب به بازار عرضه شد و پس از آن نيز با پيشرفت علم انسولين هاي 
قلمي به بازار آمدند.  به گفته اين فوق تخصص غدد، انسولين  نسل جديد 
نسبت به انسولين هاي قبلي مزاياي زيادي دارد. در انسولين هاي نوع 
جديد به  دليل طولاني تر بودن اثر، فرد دچار افت قند خون كمتري به 
 خصوص هنگام شب مي شود و تعداد تزريقات انسوليني كه بايد در طول 
شبانه روز انجام شود نيز كاهش مي يابد. بنابراين فرد مبتلا به ديابت در 

طول روز نياز به يك و درنهايت دو مرتبه تزريق انسولين دارد. 
به گفته مهاجري تهراني، افرادي كه از اين انس��ولين هاي نسل جديد 
اس��تفاده مي كنند مي توانند زمان تزريق آن را خودشان كنترل كنند 
به اين معنا كه اگر وعده شام قرار است غذاي بيشتري ميل كنند دارو 
را با آن وعده يا اگر در وعده ظهر يا صبحانه غذاي بيشتري مي خورند 
انسولين خود را با اين وعده غذايي  مي زنند. در واقع با اين نوع انسولين، 

قند خون بعد از غذاي فرد نيز كاهش پيدا مي كند و كنترل مي شود. 
وي توضيح داد: به طور كلي، انسولين نسل جديد كه به تازگي وارد بازار 
دارويي ايران شده اس��ت، از هر دو مزيت كوتاه اثر و طولاني اثر بودن به  
طور همزمان برخوردار اس��ت و فرد مي تواند حتي در طول ش��بانه روز، 
ساعت تزريق آن را تغيير دهد.  مهاجري تهراني بر اين باور است كه اگر 
فرد ديابتي در طول شبانه روز دو تا چهار بار انس��ولين بزند و به همين 
تعداد قند خون خود را چك كند، اين رقم در سال به حدود هزارو5۰۰ 
بار مي رسد و فشار زيادي بر او وارد مي شود، به همين دليل بيماران نياز 
به انسولين هايي دارند كه طول اثر بيشتر و نياز به دفعات تزريق كمتري 
دارند.  وي اظهار داشت: مهم ترين مزيت محصول انسولين نسل جديد 
اين است كه دو نوع انس��ولين را در يك قلم قرار داده كه ۳۰ درصد آن 
انسولين آس��پارت و ۷۰ درصد آن انس��ولين دگلودك است و بر اساس 
تشخيص پزشك و بر اساس ميزان نياز بيماران تجويز مي شود. در واقع 
در برخي از بيماران حتي با يك بار اس��تفاده از اين قلم در روز قند خون 

تحت كنترل قرار مي گيرد. 
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